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 – »Svojo prvo skupino sem
ustanovil leta 1989, že leta 1991 pa
sem izdal svoj prvi album, nato pa
sem se zaradi vojne v svoji domovini
leta 2002 za pet let umaknil v Mali, kjer
sem ostal pet let in nadaljeval s svojim
ustvarjanjem,« je za Dnevnik skiciral
svoje glasbene začetke Tiken Jah Fa-
koly, reggae izvajalec iz Slonokoščene
obale, ki bo danes skupaj z Vieux
Farka Tourejem zasedel ljubljanske
Križanke. Kot se za izvajalca tega glas-
benega žanra spodobi, je tudi Tiken
posodil svoj glas zatiranim. Teme se
pletejo okoli razkrinkavanja postko-
lonialnega sprenevedanja, boja proti
aidsu, prisotni so kritika »gospodarjev
vojne«, problem korupcije in mafij-
skih odnosov med evropskimi me-
tropolami in afriškimi oblastniki,
dvojni standardi pri migracijski po-
litiki itn. Konkretna naloga oziroma
poslanstvo, ki ga je postavil na čelo
svojega delovanja, je gradnja novih šol
po celotni Afriki.
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Konkretna posledica mojega delova-
nja je prepoved vstopa v Senegal,
načelno pa seveda drži, da pri ne-
katerih političnih režimih nisem rav-
no priljubljen. Ampak moram kljub
temu reči, da mi gre kar dobro. Če
človek predstavlja glas zatiranih, kot
recimo Bob Marley, se pač sooča z
določenimi težavami. Preprosto de-
lam svoje stvari in pri tem uživam.
Hvala bogu.
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Priznanje je seveda velika spodbuda
za moj boj. Pomeni, da za mano stoji
afriška mladina in mednarodna skup-
nost. Daje mi moč. To pomeni, da ima
moja borba smisel, da je slišana in da
moram z njo nadaljevati.
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Verjamem, da je šolanje ključni ele-
ment za razvoj celine, saj stanje v
tistih državah, kjer je prebivalstvo izo-
braženo, povsem drugačno. Nisem
glasbenik, ki bi samo plesal in pel,
ampak hočem prispevati k razvoju
svoje celine. Konec koncev sem bil

najprej Afričan, šele nato sem postal
glasbenik. Tako je moj namen zgraditi
po vsaj eno šolo v vsaki afriški državi.
Začel sem v Slonokoščeni obali in
Maliju. Po svojih najboljših močeh si
prizadevam razglašati, da petje, ples
in kritika niso dovolj, ampak je treba
tudi dejavno prispevati k boljšemu
življenju.

%�	������
�������������

Menim, da prek reggaeja lahko širim
duha panafrikanizma predvsem med
afriško mladino. Tako se lahko mla-
dina prek glasbe zave pomena zdru-
žitve celotne Afrike, saj samo velike
politične skupnosti nekaj štejejo.
Morda bodo prihodnje generacije le
uspele uresničiti ta afriški sen.
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– Belgijska brata Lu c in Je a n -
Pierre Dardenne, ki sta na festivalu v
Cannesu že dvakrat osvojila zlato pal-
mo (z Ro s e t t o leta 1999 in Ot ro k o m
leta 2005), sta v uradnem programu
letošnjega festivala s filmom Lornin
molk (Le Silence de Lorna), s katerim
ostajata zvesta svojemu stilistično iz-
virnemu in intenzivnemu pristopu k
socialnim temam (tokrat je njuna ju-
nakinja mlada Albanka, ki si prizadeva
za belgijsko državljanstvo in pade v
roke mafije).

Toda brata Dardenne nista edina
belgijska predstavnika v letošnjih fes-
tivalskih programih: v programu
Quinzaine des réalisateurs (ki je nas-
tal po revolucionarnem maju '68) so-
delujeta Bouli Lanners z El d o ra d o m
in Joachim Lafosse s Svo b o d n i m
učencem, kar trije filmi so uvrščeni v
Teden kritike (D om Ursule Meier, Ha r -
ra g a s Gregoryja Lecocqa in Ru m b a
Bruna Romyja) ter štirje v druge pro-
grame. Skratka, v Cannesu je letos
deset belgijskih filmov, kar je v zgo-
dovini festivala edinstven dogodek, še
posebno, ker festivalski selektorji niso
načrtovali kakšne predstavitve nacio-
nalne kinematografije.

Sicer pa tudi dejansko ne gre za
kakšno filmsko državno reprezentan-
co, ker so vsi ti filmi iz francoskega
oziroma valonskega dela Belgije, ki
skupaj z Brusljem šteje 4,3 milijona
prebivalcev. In vse je subvencionirala
regionalna družba Wallimage z jav-
nimi sredstvi. Ta družba se sicer ne
imenuje filmski sklad, toda razpolaga
s prav toliko javnimi sredstvi (3,5 mi-
lijona evrov na leto) kot Filmski sklad
Republike Slovenije, ki jih lani vseh
niti ni uspel nameniti filmski pro-
dukciji. S tem proračunom Wallimage
sofinancira kakšen ducat filmskih
projektov na leto (slovenski Filmski
sklad polovico manj), in sicer tako
valonskih kot flamskih in tujih. Res pa

je, da je ta proračun pogosto (oziroma
odvisno od projekta) oplemeniten s
sistemom »tax shelter« (davčni ščit),
ki spodbuja vlaganja v filmsko in
sploh kulturno produkcijo.

»Našo slabost, povezano z dejstvom
majhne države, smo uspeli preobrniti
v moč,« pravi Philippe Reynaert iz
Wallimagea. »Belgijski film je zako-
reninjen v svoji deželi in obenem
odprt v svet. Ima občutek za realizem
in nagnjenje do nadrealizma. Je po-
smehljiv in obenem spoštljiv, urban in
provincialen, bolj naklonjen tegobam
marginalcev kot mukam pariškega
srednjega sloja. Je avtorski, toda se ne
zmeni za cinefilski narcizem. Zato je
tudi bolj univerzalen in bolj razumljiv,
pa tudi bolj izvozen kot aktualni fran-
coski film. Mi smo vietkongovci so-
dobnega filma!« je prepričan pred-
stavnik belgijskega Wallimagea. !�
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– Mednarodni festival animi-
ranega filma An i m a t e k a kljub pozitiv-
nim kritikam in vsakoletni rasti ob-
činstva ni dobil zagona v obliki us-
treznega financiranja za pripravo ju-
bilejnega petega festivala. Filmski sklad
Republike Slovenije (FS) je namreč Ani-
mateki letos namenil 3250 evrov (lan-
sko leto je znesek podpore znašal
19.800 evrov). Organizatorji se sprašu-
jejo, ali je Animateko v takih finančnih
razmerah sploh še mogoče profesio-
nalno načrtovati.

Festival, ki poteka vsako leto na za-
četku decembra, je na javni poziv za
sofinanciranje akcij za leto 2008 pri-
javilo Društvo za širjenje filmske kulture
Ki n o . Že minuli mesec je društvo pre-
jelo obvestilo FS, v katerem je zapisan
tudi predlog strokovnoprogramske ko-
misije (SPK), v katerem ugotavljajo, da
projekt Animateka odlikujejo dobre re-
ference, da animirani film ni močno
prisoten v kinematografih, zaradi česar
festival spodbuja pluralnost izraza. Ko-
misija je festival Animateka ocenila z
78,3 točke, sklad pa je predlagal so-
financiranje v višini 2500 evrov. To je
organizatorje Animateke vznemirilo,
saj je predvideni znesek skoraj deset-
krat manjši od lanskoletnega kljub vsa-
koletni znatni rasti števila obiskovalcev,
gostov in vsebinskega obsega progra-
ma. Lani je bilo namreč festivalu z
odločbo sklada dodeljenih 19.800
evrov, ocenjen pa je bil z 92 točkami,
medtem ko so letos festivalu dodelili
kar 97,66 točke, potem ko je festival v
financiranje prijavila Slovenska kino-
teka.

Ob ugovoru Animateke je SPK po-
novno preučila vlogo ter predlagala zvi-
šanje točk za eno desetinko, v. d. di-
rektorja FS Igor Prodnik pa je odločil,
da bodo jubilejno, peto edicijo festivala
financirali z 3250 evri. V Animateki so
mnenja, da sta ocena nove SPK in
odločba FS o sofinanciranju brez us-

trezne obrazložitve in kot taka arbi-
trarna, obenem pa naj bi bila v nes-
kladju z odločitvijo evropske strokovne
komisije pri skladu MEDIA. Ta je na-
mreč ugotovila velik pomen festivala in
mu v letu 2007 dodelila 26.000 evrov
finančne podpore. S predlaganim znes-
kom financiranja 3250 evrov je otežena
prijava na razpis za sredstva evropskega
sklada MEDIA, za katera je mogoče za-
prositi le na podlagi že zagotovljenih
domačih sredstev oziroma dveh tret-
jinah festivalskega proračuna. Anima-
teka je bila na podlagi zmanjšanja sred-
stev Filmskega sklada primorana k
zmanjšanju celotnega proračuna fes-
tivala, zaradi česar posledično priča-
kujejo tudi manjšo podporo evropske-
ga sklada.

Kot je v medijsko sporočilo zapisal
direktor festivala Igor Prassel, se ob
višini predlaganih finančnih sredstev
ne morejo izogniti vprašanju o »stro-
kovnosti nove strokovnoprogramske
komisije za akcije, ki ni sposobna uvi-
deti kvalitete projekta, ki ga je poleg
domače in mednarodne strokovne jav-
nosti podprla tudi evropska strokovna
komisija«. Prassel opozarja tudi na dej-
stvo, da je bila nova strokovno pro-
gramska komisija Filmskega sklada, ki
jo poleg predsednika Mihe Boštjana
Ja m b re k a sestavljata še Klemen Belhar
ter Alojzij Slak, »nastavljena brez ka-
kršnega koli obvestila ali utemeljitve«.
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 – V okviru Festivala fran-
cosko-slovenske pomladi bodo v Slo-
venskem mladinskem gledališču 25.
maja premierno predstavili avtorski
projekt Branka Završana Senca tvoj-
ga psa, ki je nastal v sodelovanju s
Francoskim inštitutom Charles No-
dier. Gre za glasbeno-gledališki večer,
v katerem bo Završan skupaj s kon-
trabasistom Žigo Golobom ( b o t ro m

projekta, ki je po Završanovih zago-
tovilih sprožil ustvarjalni proces), ki-
taristom Urošem Rakovcem in bob-
narjem Krunoslavom Levačićem
predstavil šestnajst šansonov belgij-
sko-francoskega skladatelja, pevca,
pesnika in igralca Jacquesa Brela.
Koncert, ki nosi ime po zadnjem verzu
znamenite Brelove pesmi Ne me Quit-
te Pas (Saj ne boš kar šla), podnas-
lovljen pa je z Gledališko-glasbena
monodrama za pojočega igralca in tri
glasbenike, je izkaz Završanove velike
ljubezni do Brelovih šansonov in po-

ezije, do njega je pristopil namreč kot
prevajalec in interpret. Po njegovem
mnenju se gledališka determinanta
Brelovih izdelkov skriva v njegovi na-
rativnosti, kot je dejal, je »vsak šanson
že ena zgodba« in s tem tudi gledališki
moment. Skladbe, ki se bodo zvrstile,
načeloma ne tvorijo zgodbe, prva po-
lovica se osredotoča na izbor tistih, ki
so Završana osebno najbolj nagovo-
rile, v drugi polovici pa gre za prerez
Brelovega opusa, ki se v svojem delu
tematik vseskozi dotika z ironijo,
družbeno kritiko in tudi komiko.
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 – V muzeju polke v Cle-
velandu bodo danes odprli razstavo
z naslovom »Polka na pohodu: slo-
venske pihalne godbe v Ameriki«. V
največjem »slovenskem« mestu zu-
naj države bodo razstavljeni sto in
več let stare fotografije slovenskih
pihalnih godb z vseh koncev ZDA,
inštrumenti in uniforme, razstavljal-
ci pa so posebno ponosni na zvočne
posnetke iz 20. in 30. let prejšnjega
stoletja.

»Tako kot druge narodnosti v ZDA
so imeli tudi Slovenci pred nastan-
kom skupin, ki so igrale polko, svoje
godbe na pihala. Mnoge uspešnice v
polki so v resnici predelave sloven-
skih koračnic,« pravi zgodovinar Jo e
Va l e n č i č . Najstarejša razstavljena fo-
tografija je iz leta 1897 in prikazuje
prvo slovensko glasbeno skupino v

ZDA, predmete pa so prispevale tudi
sodobnejše skupine. »Zelo sem za-
dovoljen, da muzej ohranja našo
glasbeno zgodovino. Naši glasbeniki
so korakali po vsej državi, igrali so
celo na stopnicah pred kongresom v
prestolnici Washington,« pravi Ed
Herbie, ki je igral pri godbi USS
Ba n d .

»Plehmuzika« in predvsem polka
imata med 80.000 ameriškimi Slo-
venci velik povezovalni pomen in
predstavljata ohranjanje kulturnega
stika z domovino njihovih prednikov
(večina je rojenih v ZDA in ne go-
vorijo slovensko). Muzej polke z dvo-
rano slavnih so voditelji slovenskih
organizacij in glasbeniki ustanovili
leta 1987 ter ji pravijo edini muzej
slovenske glasbe na svetu. Nekatere
od 3000 razstavnih predmetov iz re-

dne zbirke so prispevali za razstavo
Zvoki Slovenije: od ljudskih godcev
do Avsenikov, ki je do septembra na
ogled v Slovenskem etnografskem
muzeju v Ljubljani. ��


